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نتیجه مدیریت شهری با رویکرد 
اصلاح طلبان چیست و چه باید باشد؟

|  حسین احمدی |
پس از فرازوفرودهــای انتخابات اخیر شــوراهای 
اسلامی شهر و روستا، سرانجام با سرمایه های اجتماعی 
اصلاحات و حســن اعتماد مردم، اقبال قــدرت رو به 
اصلاح طلبان کرد و کرســی های شــورا و شهرداری 
تهران در ید اختیار آنان قرار گرفت. کرســی هایی که 
به لحاظ تراز آثار و تأثیرگــذاری آنها در افکار عمومی و 
حساسیت های پاسخگویی به نیازها و انتظارات مردم، 
چه بسا از درجه اهمیت کمتری نسبت به کرسی های 

هیأت وزیران برخوردار نبوده و نخواهد بود.
به راســتی می توان انتظار داشت، انتخاب و انتصاب 
محمدعلی نجفی به عنوان شهردار تهران از نقطه نظر 
دانش، نبوغ، توانایی های مدیریتی و سوابق قابل قبول 
در جایگاه هــای مختلف دولتــی و حاکمیتی در نظام 
جمهوری اســلامی و به خصوص تجارب ارزنده ایشان 
در حوزه سازمان بودجه بندی و مدیریت و برنامه ریزی 
و نگرش سیستماتیک و ارگانیک به مسائل، به واقع این 
انتخاب از سوی شورای شهر تهران، انتصاب شایسته ای 
به چشم می آید. لیکن تا این جا شرط لازم فراهم شده 
است ولی شروط کافی که به عملکرد پس از این انتخاب 
و انتصاب وابسته است، چه خواهد بود و چگونه خواهد 
شد؟ مهمترین قسمت کار شهرداری، کادر آن و نسبت 
آنان با مدیریت شــهری اســت! به چه میزان کیفیت 
منابع انسانی در نیروهای ســتادی و صف از نقطه نظر 
تأمین منابع لازم و ضــروری و ارایه با کیفیت خدمات 
مورد انتظار مردم و مهمتر از همــه، قرارگرفتن آن در 
سطوح استانداردها مورد توجه واقع شده است. اگرچه 
در میان انتصاب های شهردار، برخی انتصاب ها ازجمله 
معاونت منابع انسانی شهرداری تهران که در آن لحاظ 
فرهیختگی، تخصص و تحصیلات عالیه مرتبط و توجه 
به چهره جوان بودن با رویکــرد اصلاح طلبی، انتصاب 
با وجه متمایزی می توانند ارزیابی شــوند و همچنین 
شناسایی و حفظ کادر مدیریتی شهردار پیشین که از 
تجارب و شایســتگی های علمی و مدیریتی برخوردار 
هســتند، تصمیم مدبرانه ای در جهــت نگرش ملی و 
عملکرد فراجناحی محســوب می شود اما بهره مندی 
از منابع انســانی در کادر مدیریت شــهری با رویکرد 
اصلاح طلبانه؛ به ویژه در سطوح ستادی و برنامه ریزی و 
مدیریت استراتژیک و همین طور در حوزه های عملیاتی 
مواجه شونده مستقیم با مردم، بلاشــک دارای درجه 

اهمیت فزاینده ای است. 
اینک پرسش اساسی و استراتژیک آنست که داعیه 
اصلاح طلبان در مدیریت شهری چیست و چه می تواند 

باشد؟
با توجه به این که فرصت ها به ســادگی به دســت 
نمی آیند و زود هم از کف می روند، بایســته و شایسته 
اینست که در همین اوان کار ظرف مدت زمان حداکثر 
6ماهه، چشــم انداز مدیریت آتی شــهر تهران و افق 
شهرداری بر پایه مبانی تئوریک علمی درست و دقیق 
ازجمله اصول شهرسازی و دقت نظرهای جامعه شناسی 
و غیره، الگوهای متعادل خدمات شهری و توسعه پایدار، 
پایه گذاری و تبیین شــوند.  آنچه که از همه بیشتر به 
چشــم می آید، قطعا ارزیابی رویکردها و نحوه مواجهه 
جبهه اصلاحات و نمایندگان آنها در قدرت، با شعارها و 
آرمان هایی است که سر داده شده و داعیه پیش از این 
آنها بوده است؛ چه بخواهند و چه نخواهند همه در بوته 
آزمون دوباره و به محک افکار عمومی گذاشــته شده 
است و گذاشته خواهد شد. بی تعارف بعد از پایان دولت 
هشتم در  ســال 84 و اتمام دوران دوم خرداد و دولت 
خاتمی؛ شاید این نخســتین فرصت دوباره پیش روی 
اصلاحات در ایران باشد.  این امر بدیهی است که کردار و 
عملکرد منتخبان لیست شده و توصیه شده به مردم و از 
طرفی مدیران بر کرسی نشانده شده به دست طرفداران 
اصلاحات و احزاب و گروه های متبــوع آنها، آن هم در 
فضای رســانه ای امروز و با وجود دشــمنان سرسخت 
اصلاحات در ایران که در صف انتظار انگ و برچسب زدن 
به تارک اصلاح طلبی نشســته اند؛ مسئولیت و امانت 
خطیری را بر دوش پذیرفته اند و هم آنان بهتر از هر کس 
دیگری باید بدانند که اصلاحــات دیگر نه باید فرصت 
سر خاراندن داشته باشد و نه دســت از پا خطاکردن و 
به بیراهه رفتن؛ لذا چینش و آرایش نیروهایی بر اریکه 
نشسته و احیانا خدای ناکرده شیوع رفتارها و کنش های 
متضاد و متغایر با انتظارات مــردم و مدعیات زعمای 
اصلاحات، شــروع فروپاشــی دومینوی صندلی های 

مکسوبه قدرت هستند.
و اما ســخن پایانی این که در جهت پیشگیری از 
هرگونه انفعال در مقابل انکســار قــدرت و بازیافت 
راهکارهای تعامل فعالانــه و همگرایانه با حاکمیت 
نهادهای انتصابی و دســتیازی به مدل پیشــرفته و 
تعادل بخش قوا در فراهم ســاختن شرایط پذیرش 
منطق اصلاحــات در ایران؛ و قبولانــدن آن در پازل 
سلایق حاکم در نهادهای قدرتمند انتصابی وابسته به 
رهبری نظام، حرکت در مسیر ژرفی است که تنها با 
خرد جمعی و زمینه سازی فضاهای گفت وگو و آشتی 
و تعامل و کمک به رویش نیروهای سیاسی با اصالت 
و نام و نشاندار در جناح مقابل و بسترسازی پیوستن 
آنان به جریان اصلاح طلبی و توســعه خواهی میسر 
می شود. بنابراین در راستای گشایش راه های درخشان 
و امیدبخش برای ساختن زندگی و آینده مردم به ویژه 
زنان و جوانان، همگرایی اندیشمندان و عقلای قوم از 
هر دوطرف امری الزامی و حیاتی است. برای حیات و 
فعالیت سیاسی و اجتماعی مدیریت در نظام جمهوری 
اســلامی، به خصوص در کنــار بحران های خارجی، 
مدیریت آن جا که در مواجهه بــا بحران های داخلی 
رخنه کرده، در جان نظام، نظیر مدیریت بحران های 
متمرکز در نهادها و سازمان هایی چون سازمان تأمین 
اجتماعی، اداره مالیات و ازجمله شهرداری تهران که 
برونداد، آنهــا درحال حاضــر آزاردهنده ترین مراکز 
در مراجعات مردمی هســتند؛ بی تردید به یک وفاق 
و هماهنگی ملی بین قوای سه گانه و قوای امنیتی و 
نظامی و انتظامی به منظور رسیدن به راهکارهای حل 
بحران و در غایت به وجــود آوردن رضایت مندی در 

میان مردم محتاج است.

خبر

تغييرات در شهرداری تهران به مترو رسيد

فرنوش نوبخت، مدیرعامل جدید 
مترو تهران 

شهروند| ســرانجام بعــد از گذشــت نزدیک 
به 50 روز از اســتقرار مجموعه مدیریت شــهري 
جدید، معاون حمل ونقل ترافیک شــهردار تهران 
در حکمــي مدیرعامل مترو تهــران را تغییر داد. 
براساس این حکم محسن پورسیدآقایي، فرنوش 
نوبخت جایگزین محمد احمدي بافنده در مدیریت 
شرکت بهره برداری مترو تهران شد. فرنوش نوبخت 
به عنــوان مدیر عامل جدید شــرکت بهره برداری 
مترو در جلســه معارفه خود درباره اقدامات پیش 
رو اعلام کرد: »کاهش سرفاصله حرکت قطارها در 
دستورکار است و باید بتوانیم هدوی - سرفاصله - 
۲ تا ۳ دقیقه ای را برای خطوط مترو فراهم کنیم. 
جلسات رسمی با مدیران حوزه شرکت بهره برداری 
مترو آغاز می شود و سیســتم کاری در این حوزه 
بسیار شفاف خواهد بود.« او همچنین به شایعه اي 
که درباره تعدیل در مترو منتشر شده است، واکنش 
نشــان داد: »هیچ گونه تعدیل نیرو در این شرکت 
نخواهیم داشت و پرســنل را بیهوده نگران نکنید. 
اصلی ترین سرمایه شرکت در ارایه خدمات رسانی 
بهتر، نیروی انسانی متخصص است و خوشبختانه 
در شرکت بهره برداری مترو افراد متعهد، کارآمد و 
متخصصی حضور دارند.« بعضی شنیده ها حاکي 
از آن اســت که شــهرداري تهران در صدور حکم 
فرنوش نوبخت که گفته می شود اهل سنت است، 
با مشــکلاتي مواجه بوده است. عصر یکشنبه هم 
محسن پورســیدآقایي، جعفر ربیعی را به عنوان 

مشاور حمل ونقل ترافیک منصوب کرد. 

شهردار تهران خبر داد:

 پیش بیني كمك 33 میلیاردي 
به مدارس

شهروند| شهردار تهران از پیش بیني کمک ۳۳ 
میلیاردي شهرداري تهران به مدارس در بودجه خبر 
داد و گفت اگر آموزش و پــرورش حقی در رابطه با 
درآمدهای شهرداری و عوارض مأخوذ از مردم داشته 

باشد، حتما عمل می کنیم.
محمدعلی نجفی دربــاره کمک هاي مدیریت 
شــهري به آموزش و پرورش توضیحات دیگري 
داد: »شــهرداری های مناطق هــم کمک های 
زیــادی از محــل درآمدهای خــود به خصوص 
برای آماده ســازی مدرسه ها در مهرماه پرداخت 
می کنند، بنابراین نه تنها شــهرداری براســاس 
بودجه مصوب خــود، بلکه اضافه بــر آن هم به 
مدارس کمک می کند و باید تأکید کنم که حتما 
شــهرداری تهران در حد وســع خود به آموزش 
و پرورش کمک می کند تا مدارس شــهر تهران 

شرایط مناسب تری داشته باشند.« 
او به همکاری های تنگاتنگ شهرداری و آموزش 
و پرورش در آســتانه آغاز  سال تحصیلی اشاره کرد: 
»کمیته ای مشــترک با آموزش و پرورش مختص 
بازگشایی مدارس تشکیل دادیم که اقدامات خوب 
و ایده های جدیدی مطرح شد، اما کمیته ای دایمی 
با آمــوزش و پرورش نداریم و اگر لازم باشــد حتما 
کمیته ای با آموزش و پرورش برای پیگیری مسائل 

مشترک تشکیل خواهیم داد.«

سرپرست جدید معاونت فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم در پاسخ به »شهروند« و خطاب به نهادهای »بيرون دانشگاه«:  

دانشگاه را به دانشگاه برگردانید
  ورود نهادهای بيرونی به دانشگاه هزینه را بيشتر می کند       اجرای موسيقی در دانشگاه ها آزاد است اما اجرای کنسرت قانونی نيست

  براساس قانون، اگر حتی وزارت اطلاعات، اطلاع یا مدرکی دارد باید آن را به کميته انضباطی دانشگاه بدهد و بررسی آن در کميته انضباطی صورت می گيرد 
  رئيس دانشگاه تهران: نگاه سياسی به وزارت علوم، آموزش عالی را در وضع ازهم پاشيدگی قرار داده است

محمد باقرزاده| سرپرســت معاونــت فرهنگی و 
اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فنــاوری دیروز و در 
نشســت خبری خود از لزوم حل شدن مسائل مرتبط با 
دانشگاهیان در دانشگاه ســخن گفت و ورود نهادهای 

بیرونی به دانشگاه را باعث افزایش هزینه ها دانست.
»حسین میرزایی« در پاسخ به پرسش »شهروند« درباره 
احضار دانشــجویانی از گرایش های سیاسی مختلف در 
هفته های گذشته و همچنین موضع این معاونت درباره 
ورودکردن نهادهای خارج از دانشگاه به مسائل دانشجویی 
گفت: »مسائل دانشگاه باید در درون دانشگاه حل شود. 
قوانین، شئونی را برای دانشگاه تعیین کرده است؛ کمیته  
انضباطی، شورای ناظر بر نشــریات دانشجویی، هیأت 
نظارت بر تشکل های اسلامی که باید مسائل دانشگاه ها را 
بررسی کنند. اول و آخر باید مسائل دانشگاه در دانشگاه ها 
بررسی شود.« او ادامه داد: »البته بعضی وقت ها این بحث ها 
به بیرون برده می شود یا به بیرون می برند و دستگاه های 
بیرونی وارد موضوع می شوند. دانشگاه مکانیزم خود را دارد 
و موظف به بررسی مسائل است. اگر دانشجویی مرتکب 
تخلفی شد، براساس قانون نهادهای دانشگاهی باید وارد 
شــوند و حتی خود نهادهای بیرونی قبول دارند که ورود 
آنها باعث افزایش هزینه می شــود. بــه همین دلیل ما 
خواهش داریم که امور دانشگاه را طبق قوانین به دانشگاه 
واگذار کنند. براســاس قانون، اگر حتی وزارت اطلاعات، 
اطلاع یا مدرکی دارد باید آن را به کمیته انضباطی دانشگاه 
بدهد و بررســی آن کمیته انضباطی صورت می گیرد. 
قانون این را می گوید.« میرزایی در ادامه از دو وظیفه اصلی 
دانشگاه ها سخن گفت: »ما دو وظیفه اصلی داریم. یکی 
حمایت از دانشگاهیان، دانشجو و استاد. دیگر هم این که 
اگر تخلفی صورت گیرد، وظیفه دانشگاه بررسی آن تخلف 
است. نیروهای بیرونی در حالت نظری پذیرفته اند که به 
مسائل دانشگاه ها ورود پیدا نکنند که امیدوارم در عمل 

هم این اتفاق بیفتد، چون برای همه مناسب تر است.«
آموزش و اجرای موســیقی در دانشــگاه ها و فعالیت 
کانون های فرهنگی و هنری هم یکی از بحث هایی است 
که در سال های گذشته بارها مطرح شد و در این سال ها 
کش و قوس های فراوانی داشت. سرپرست جدید معاونت 
فرهنگی که مسئول اصلی رسیدگی به چنین مسائلی 
است، چه نظر و برنامه ای برای این تشکل ها دارد؟ پرسشی 
که میرزایی در پاســخ به آن از آزادبودن اجرای موسیقی 
در دانشگاه ها ســخن گفت، هرچند که اجرای کنسرت 
موسیقی را قانونی ندانســت: »وزارتخانه علوم قانونگذار 
نیست و آنچه مصوب قانون است، فعالیت کانونی در تمام 
حوزه ها ازجمله کانون موســیقی، تئاتر و... منعی ندارد. 
براساس اخبار و حاشیه هایی که مطرح شد، روی موضوع 
موسیقی حساســیت هایی ایجاد شــد و در شورایعالی 
انقلاب فرهنگی موضوعی تصویب و ابلاغ شد که براساس 
آن کنسرت به عنوان یک امر مستقل در دانشگاه ها معنا 
ندارد اما این به معنای ممنوعیت فعالیت موسیقیایی در 
دانشگاه ها نیست. اجماعی که صورت گرفته، این است 
که در دانشــگاه ها فعالیت های موسیقایی، حین و ذیل 
دیگر برنامه ها قرار گیرد و نه به عنوان کنسرت.« او این را 
هم گفت که »حاشیه نگاری ها درباره بعضی برنامه های 
دانشجویی باعث حساسیت نسبت به اجرای موسیقی در 
دانشگاه ها شد، درحالی  که دانشگاه های ما اگر متدین تر، 
انقلابی تر و فاخرتر از جامعه نباشد، کمتر نیست اما برخی 

حاشیه نگاری ها تصور نادرستی از دانشگاه می سازد.«
درباره »تادا« خبر جدیدی ندارم

تعدادی از تشــکل های اســلامی دانشــجویان در 
دانشگاه های زیرمجموعه وزارت علوم و وزارت بهداشت، 
از سال های ابتدایی آغاز به  کار دولت یازدهم، تلاش خود 
برای تشــکیل یک اتحادیه را آغاز کردند که ســرانجام 
و در مرداد امســال، این درخواست در ششمین جلسه 
هیأت مرکزی مشــترک نظارت بر تشکل های اسلامی 
دانشگاهیان بررسی شد و با اکثریت آرا اعضا تصویب شد. 
بلافاصله پس از انتشــار خبر دریافت مجوز این اتحادیه، 
بعضی رسانه ها فرآیند تصویب آن را غیرقانونی دانستند 
و »عباس شیراوژن«، قائم مقام معاونت فرهنگی، سیاسی 
نهاد نمایندگی رهبری در دانشــگاه ها مدعی شــد که 
»جلسه اخیر هیأت مرکزی مشترک نظارت بر تشکل های 
دانشجویی بدون هیچ مصوبه ای به کار خود پایان داد.« 
منتقدان معتقد بودند که روند رأی گیری و تصویب مجوز 

اتحادیه تادا غیرقانونی بود کــه ۱۱مرداد، وزارت علوم در 
بیانیه ای به این انتقادات پاســخ داد و روند اخذ مجوز تادا 
را که از  سال ۹4 آغاز شده بود، قانونی دانست. این موضوع 
دیروز در نشست خبری سرپرست معاونت فرهنگی وزارت 
علوم هم مطرح شد که میرزایی باوجود این که علاقه ای 
برای ورود به این بحث نداشت، از قانونی بودن این اتحادیه 
سخن گفت: »حرف جدیدی در این زمینه ندارم و مجوز 
این اتحادیه صادر شده و هم اکنون در بیش از ۲0 دانشگاه 
دفتر دارد.« او در ادامه و در پاسخ به سوالات خبرنگاران از 

فعالیت دفاتر این اتحادیه در بیش 
از ۲0 دانشگاه سخن گفت. 

تشکيل »شبکه ملی جامعه 
و دانشگاه«

سرپرســت معاونت فرهنگی 
که برنامه های خود را در راستای 
فعالیت های گذشته این معاونت 
و کامل کردن آنهــا بیان می کرد، 
از راه اندازی »شــبکه ملی جامعه 
و دانشــگاه« هم ســخن گفت. 
میرزایی با بیــان این که رویکرد 
کلی معاونت فرهنگی و اجتماعی 
در دوره جدیــد تأکید بر فرهنگ 
دانشگاهی و مسئولیت اجتماعی 
اســت، ادامه داد: »به دلیل تأثیر 
هنجاری دانشگاه بر جامعه، باید 
هنجارســازی در درون دانشگاه 

مورد تأکید جــدی قرار گیرد. تأکید بیشــتر در حوزه 
فرهنگ دانشگاهی در تمام ارکان وزارت علوم در دستور 
کار قرار دارد که این امر فرابخشی است و صرفا در حوزه 

معاونت نخواهد بود.«
میرزایی ایجاد شبکه ملی جامعه و دانشگاه را یکی از 
راه حل ها و به عنوان اتاق فکری برای حل مسائل مناطق و 
استان های مختلف دانست و در این باره گفت: »براساس 
تفاهمنامه های صورت گرفته بین وزارت علوم، وزارت 
کشور و مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری 
این شــبکه در ۳۱ استان تشکیل شــده است. روسای 
دانشگاه ها به عنوان رئیس این شبکه منصوب شده اند 
و احکام آنها صادر شده اســت.« او درباره دیگر اعضای 
این شبکه در هر استان گفت: »استاندار و رئیس برنامه 
و بودجه هر اســتان دو رکن اصلی این شبکه هستند و 
دبیر آن یکی از نخبگان استان خواهد بود. دانشجویان 
تحصیلات تکمیلی نیز در این شــبکه مورد اســتفاده 
قرار خواهند گرفت، قرار است در این شبکه چالش ها و 
سیاست های استان ها شناسایی و برای آن راهکار ارایه 

شود.«
میرزایی در ادامــه توضیحاتی درباره کرســی های 
آزاداندیشی، منشور حقوق دانشجویی و سرانجام سند 
شورای اسلامی شدن دانشگاه ها بیان کرد. او با تأکید بر 
ایجاد فضای آزاداندیشی در تمام محیط های دانشگاهی، 
گفت: »ایــن فعالیت نباید به عنــوان فعالیت فرعی در 
دانشگاه ها نگریسته شود و اصلی ترین کار وزارت علوم 
است. کلاس ها باید محل آزاداندیشی باشند و همان گونه 
که دانشگاه محل آزاداندیشی است، باید در این زمینه 

برای دانشجویان ظرفیت سازی شود.«

اوایل مهر امســال و به دستور سرپرست وزارت علوم، 
ویراست دوم منشــور حقوق دانشجویی منتشر شد و 
جهت توزیع در دانشگاه ها در دســتور کار وزارت علوم، 
تحقیقات و فنــاوری قرار گرفت. سرپرســت معاونت 
فرهنگی این وزارتخانــه درباره ضمانــت اجرایی این 
منشــور توضیحاتی را بیان کرد: »آیین نامه های وزارت 
علوم الزامات اجرایی این منشور هستند و منشور درواقع 
تصریح مواد آیین نامه ها و قوانین است و ضمانت اجرایی 
آن نیز شوراهای صنفی هستند که در دانشگاه ها حضور 
دارند و اگر استنکافی صورت گیرد 
مراجع بالادستی به آن رسیدگی 

می کنند.«
میرزایــی همچنیــن درباره 
سرانجام سند شــورای اسلامی 
شدن دانشگاه ها گفت: »جلساتی 
در این زمینه در حال تشکیل است 
و تصمیم گیــری در این خصوص 
برعهده شورای انقلاب فرهنگی 
است و ما به عنوان یک عضو موارد 

مورد نیاز را ارجاع می دهیم.«
نگاه سياسی به وزارت علوم 
آموزش عالی را در وضع از هم 

پاشيدگی قرار داده است
دیروز و در کنار سخنان معاونت 
فرهنگی وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری که از لزوم توجه به قانون 
و همچنین ورودنکردن نهادهای بیرون در امور دانشگاه 
سخن گفته بود، رئیس دانشــگاه تهران هم از رویکرد 
سیاسی نسبت به این وزارتخانه انتقاد کرد. »محمود 
نیلی احمدآبادی« با تأکید بر این که نگاه سیاســی به 
وزارت علوم، آموزش عالی را در وضع از هم پاشــیدگی 
قرار داده است، گفت: »متاسفانه درحال حاضر رویکرد 
سیاسی به این عرصه وجود دارد و نگاه جامع به حوزه 
علم و فناوری کشــور باید اصلاح شود. به دلیل این که 
به وزارت علوم نگاه سیاسی می شــود، در نتیجه این 

وزارتخانه به شــاخه های مختلف تقســیم می شود و 
درواقع در وضع از هم پاشیدگی قرار دارد.«

نیلی احمدآبادی که با ایســنا ســخن می گفت، با 
تأکید بــر این که بحث تعیین مدیریــت وزارت علوم 
به عنوان یکــی از دغدغه های آموزش عالی کشــور 
مطرح است، به دوره های گذشــته هم اشاره کرد: »در 
چهار دوره ریاســت جمهوری همیشــه وزیر علوم در 
مرکز توجهات قرار داشــته و وزارتخانــه مورد توجه 
مردم و نخبگان، وزارت علوم بوده است، گرچه به دلیل 
جایگاه ویژه علمی، این وزارتخانه جزو کم حاشیه ترین 
وزارتخانه هاست.« او با تأکید بر این که توسعه آموزش 
عالی در حوزه ای که در حیطه مسئولیت های وزیر قرار 
دارد منوط به یک وزیر مستقل، مقتدر و پیگیر است، 
بیان کرد: »اگر وزیر علوم این شــرایط را نداشته باشد، 
ممکن اســت به حوزه آموزش عالــی و علم و فناوری 
صدمات زیادی وارد کند. ما امید داریم هرکس که این 
مسئولیت سنگین را می پذیرد و مورد تأیید مجلس قرار 
می گیرد به زودی در این ســمت مستقر شود و بتواند 
آموزش عالی را در جهت توسعه هرچه بیشتر هدایت 

کند تا دانشگاه ها نیز از این رویکرد منتفع شوند.«
نیلی ادامــه داد: »انتخاب نکردن وزیر علوم برنامه ها 
و سیاست های بلندمدت آموزش عالی را دچار اخلال 
کرده اســت و این روند وضــع خوبی را بــرای آینده 
دانشگاه ها رقم نمی زند، اگرچه دکتر  هاشمی، سرپرست 
فعلی به نوعی امور جاری وزارتخانه را انجام می دهند اما 
نداشتن متولی مشــخص وضع این وزارتخانه را دچار 
اخلال خواهد کرد.« رئیس دانشگاه تهران ادامه داد: »با 
توجه به قرار گرفتن در فصل بودجه ریزی کشور لازم 
بود وزارت علوم نیز همانند وزارتخانه های دیگر با داشتن 
متولی مشخص و براساس سیاست ها و برنامه ریزی های 
مشخص تلاش کافی برای تخصیص های لازم در این 
حوزه را به کار گیرد، چراکه جای خالی وزیر بیشترین 
آسیب را به دانشگاه ها وارد می کند. اگرچه سرپرست 
وزارت علوم وظایف را انجام می دهد، اما وزارتخانه باید 
اهداف و سیاست های بلندمدت داشته باشدو براساس 

آن برنامه ریزی کند.«
نیلی احمدآبادی بر ضرورت ادغــام آموزش عالی و 
آموزش پزشکی هم تأکید کرد و گفت: »در هیچ کشور 
دنیا این دو حوزه از یکدیگر جدا نیست و آموزش معمولا 
متولی مشخصی دارد. در کشور ما نیز به دلیل شرایطی 
که در دهه 60 وجود داشــت، این دو حوزه از یکدیگر 
تفکیک شدند، اما امروزه ضرورت آن از بین رفته و باید 

این آموزش کشور زیر چتر وزارت علوم قرار گیرد.«
رئیس دانشگاه تهران گفت: »ضرورت ادغام آموزش 
عالی و آموزش پزشکی موقعی اســت که بسیاری از 
مسئولان وزارت بهداشت با آن موافق هستند، به طوری 
که دکتر  هاشمی، وزیر بهداشت در هشتادمین سالگرد 
تأسیس دانشگاه تهران اعلام کردند که با این موضوع 
موافق هستند. بنابراین داشتن متولی مشخص برای 
علم،  فناوری و آموزش عالی کشور از لحاظ علمی امری 
روشن است و در هیچ جای دنیا علم دیوار جداگانه ای 

ندارد.« 
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اگر دانشجویی مرتکب 
تخلفی شد، براساس قانون 

نهادهای دانشگاهی باید وارد 
شوند و حتی خود نهادهای 
بيرونی قبول دارند که ورود 
آنها باعث افزایش هزینه 

می شود

وزارت علوم قانونگذار 
نيست و آنچه مصوب قانون 

است، فعاليت کانونی در 
تمام حوزه ها ازجمله کانون 

 موسيقی، تئاتر و... 
منعی ندارد

خبر

مهر| فرماندار ورامین هشــدار داد که اگر 
تالاب بندعلیخان خشک شود، بحران ریزگرد 
منطقه ورامین و اســتان تهران را فرا گرفته و 

زندگی مردم را مختل خواهد کرد.
محمدرضــا یوســفی کــه بــه تازگــی با 
عیســی کلانتری، رئیس ســازمان حفاظت 
از محیط زیســت دیــدار و پیرامون مســائل 
زیست محیطی شهرســتان ورامین گفت وگو 
کرده اســت، در این باره گفت: »در این دیدار 
به ویژه تالاب فصلی بندعلیخــان مورد بحث 
قرار گرفت و از او برای رفع مشکلات این حوزه 

شهرستان تقاضای همکاری ویژه کردم.«
او با بیان این که تالاب فصلی »بندعلیخان« 
در معــرض نابودی کامــل قــرار دارد، ادامه 
داد: »تالاب فصلی »بندعلیخان« با وســعت 
آبگیــر ۲5 هــزار هکتــار یکــی از مهمترین 
مناطق زیســت محیطی اســتان تهران است 
که با نابود شــدن آن، ساکنان مناطق مختلف 
ورامین باید از شهرســتان کوچ کنند چرا که 
ریزگردهای حاصــل از این تــالاب می تواند 

زندگی افراد را مختل کند.« فرماندار ورامین 
با این توضیحات گفت: »اگر تالاب بندعلیخان 
خشک شود، بحرانی همچون خشکی دریاچه 
ارومیه منطقه ورامین و استان تهران را تهدید 
می کند.« به گفته یوســفی، اگرچه در ابتدای 
 سال  جاری و با بارندگی های مناسب، بخشی 
از این تالاب آبگیری شــد اما این منطقه باید 
به طور دایم آبگیری شــود تا عــلاوه بر حفظ 
حیات تــالاب، مراتــع اطراف آن کــه حدود 
54 هزار هکتار وســعت دارد، ســیراب شده 
و دامداران و مرتــع داران منطقــه بتوانند از 

گیاهان آن برای چرای دام استفاده کنند.
فرماندار شهر ورامین با بیان این موارد تأکید 
کرد: »با خشکیدن تالاب بندعلیخان، بحران 
ریزگرد منطقه ورامین و اســتان تهران را فرا 
گرفته و خطر بزرگی زندگی ساکنان منطقه را 
تهدید خواهد کرد. بنابراین مســئولان استان 
تهران و رئیس ســازمان محیط زیســت باید 
به عنوان پروژه ملی به آن نگاه و چاره اندیشی 

کنند.«

فرماندار ورامين هشدار داد

خشکیدن »بند علیخان«؛ گردوغبار در تهران
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